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un total de 63 vots en contra a l’esmena a la totalitat. Per tant, 
continua la tramitació del Projecte de llei sobre canvi climàtic 
i transició ecològica a la Comunitat Valenciana.

Preguntes

El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyories, amb esta última votació acabem l’apartat de vota-
cions i ens endinsem en el següent punt de l’ordre del dia, 
que són les preguntes de control al Consell.

L’ordre de les preguntes és el que es va decidir en la passada 
Junta de Síndics del 10 d’octubre i començaríem amb la 
pregunta que formula la il·lustre diputada Elena Bastidas, en 
nom del Grup Parlamentari Popular, a la vicepresidenta del 
Consell i consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives sobre 
l’atenció precoç a menors.

Senyories, escoltarem la pregunta, la número 1.171. Li done 
la paraula a la il·lustre diputada Elena Bastidas.

Si són tan amables, anem a començar el punt de l’ordre del 
dia. (Veus)

Anem a continuar amb el nostre treball.

Quan vosté vullga, senyoria.

La senyora Bastidas Bono:

Gracias, señor presidente.

Señora Mas, de nada han servido los 100 días de cortesía 
parlamentaria para que usted prestara atención y enmen-
dase algunos de los más clamorosos errores en la gestión de 
las políticas sociales de la señora Oltra, entre ellas, la aten-
ción temprana.

Aunque el hecho que no le dedicara ni un solo segundo en 
su comparecencia del mes de julio ya nos hacía intuir que, 
como en todo, usted no ha venido aquí para aportar algo y 
solo a seguir con las políticas fallidas de su predecesora y, 
en un más difícil todavía, a empeorarlas. Incluso a poner en 
peligro la atención a los más pequeños.

Son muchas las veces que mi grupo les ha interpelado sobre 
la atención temprana advirtiéndoles reiteradamente que no 
actuar o actuar mal, como es su caso, tendría consecuencias 
dramáticas para las familias.

Mientras ustedes miran el reloj electoral conscientes de que 
se les acaba el tiempo o se centran en mirarse de reojo entre 
ustedes por las batallas internas entre el Botànic o entre 
Compromís, ¿es usted consciente de que cada retraso en 
un diagnóstico supone condicionar la vida de esos niños y 
niñas? ¿Qué avance se ha producido en materia de atención 
temprana a menores en nuestra comunidad? (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria.

Contestarà la vicepresidenta i consellera d’igualtat.

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Señora Bastidas, ni clamorosos errores ni poner en peligro la 
atención de los niños y niñas. Li vaig a donar dos xifres i amb 
això vosté podrà contestar a la seua mateixa pregunta, i és que 
en 2015 teníem 35 centres d’atenció primerenca i en 2022 
tenim 62 centres d’atenció primerenca arreu del nostre terri-
tori. És a dir, tenim 27 centres més, el que és un 75 % més.

Jo no sé si això és un error. Per a nosaltres és un encert. I, a 
més, li diré de les 1.476 places que teníem en 2015, quan 
governava el seu partit, ara en tenim 3.412. És a dir, un 131 % 
més de places d’atenció primerenca respecte al seu govern, 
el govern del Partit Popular. I això fa que tinguem una aten-
ció més personalitzada, més individualitzada, una atenció de 
qualitat i, també, una atenció integral que fa que puguem 
potenciar les capacitats dels nostres xiquets i xiquetes.

Per tant, crec que podrà concloure vosté a la seua pròpia 
pregunta que estem en unes dades molt millors que en 2015, 
quan governava el Partit Popular, i que donada la herència 
que hem rebut de vostés no podrà posar en qüestió els esfor-
ços que ha fet esta conselleria en el passat i actualment per 
millorar l’atenció d’estos xiquets i xiquetes. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, vicepresidenta.

Continuarem concretant la pregunta per part de la il·lustre 
diputada.

La senyora Bastidas Bono:

Gracias, señor presidente.

La verdad, señora Mas, que le preguntaba por los avances. 
Nos sale con las comparativas, con las palabras, pero, desde 
luego, hechos, ninguno.

Diga usted lo que diga, la realidad es que la atención 
temprana lo único que avanza es el malestar de los profe-
sionales y la inquietud de las familias, porque lo que ustedes 
hacen es recortar y, en su caso, recortar más aun.

Mire, mientras estamos aquí sentadas, tienen a centena-
res de familias y de profesionales manifestándose en la calle, 
frente a su conselleria contra una política injusta, errática y 
que vulnera derechos.

Una política errática, injusta y que cercena derechos, que es la 
suya. Una gestión política que se acude a los más vulnerables, 
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como son los pequeños con capacidades especiales. Y es que, 
señora Mas, usted no podría haber tenido peor comienzo 
aprobando una normativa el 29 de julio de este mismo año, 
que vulnera derechos subjetivos, y eso que tanto se les llena 
la boca, que puede provocar efectos negativos, y en algunos 
casos irreversibles, en el desarrollo del menor y en la estabili-
dad y mejora de su situación de discapacidad.

Y es que, claro, usted aprobó la instrucción en plena etapa esti-
val, con alevosía… con alevosía para que no se pudieran presen-
tar alegaciones, como le han denunciado los propios sindicatos.

Señoría, la situación en la Comunidad Valenciana en la atención 
temprana es realmente preocupante. El 46 % de los menores 
de seis años no acude a ningún tipo de centro público de aten-
ción temprana por haber sido dado de alta. Somos los penúl-
timos en ofrecer atención temprana de toda España. No llega, 
fíjese, al 20 % de todas las personas que lo necesitan.

El sistema anterior, el del PP, al que usted le gusta tanto 
compararse, y que la izquierda derogó, garantizaba una 
media de entre 12 y 20 horas semanales de intervención. 
Con ustedes, después del protocolo de 2017, dos o tres 
sesiones. ¡Ojo! Sesiones que no horas. Y ahora, con usted, 
una hora semanal. Es decir, ahora, bajo su responsabilidad, 
se tendrá que priorizar o sesiones de logopeda o sesiones de 
fisio. Es decir, bajo su responsabilidad, se estará obligando 
a escoger si un niño camina o habla, porque solo va a poder 
intervenir un profesional. (Aplaudiments)

Y lo que usted llama técnicamente o eufemísticamente 
«planificar», «reordenar», esto, señora Mas, es recortar. Esto 
no se lo dice el PP, se lo dicen las familias. Esto es recortar.

Ahora, claro, vienen elecciones y caen en la cuenta de que 
tiene una lista de espera absolutamente insoportable, más 
de casi tres mil niños con una lista de espera de hasta un 
año para recibir su atención temprana, lo cual provoca que 
muchos de ellos desgraciadamente, por su responsabilidad, 
jamás recibirán atención temprana y que algunos van a tener 
que recurrir a un servicio privado.

Pero, claro, que tiene que ser una prioridad yo creo que eso 
nadie tiene que discutir que tiene que ser una prioridad elimi-
nar la lista de espera. Pero eso, señora Mas, no puede ser nunca 
recortando la atención que se presta a los más pequeños.

Apruebe usted el decreto de atención temprana, consensue 
y mejore el decreto de tipologías y, desde luego, aumente las 
medidas organizativas, presupuestarias de personal o (inintel·
ligible) … y ahí va a tener al PP. No solo al PP, estoy segura 
que también a profesionales, familias y sindicatos.

Y acabo, y acabo con un ruego. Ya que no van a enmendar 
el daño hecho en la atención temprana en estos años, yo 
lo que le pido, señora Mas, es que tome medidas. Y, desde 
luego, hagan el menor daño posible en estos pocos meses 
que les quedan para volver a la oposición.

Muchas gracias. (Aplaudiments) 

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera de les Corts 
Valencianes, senyora María José Salvador Rubert)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Per a donar resposta a la pregunta té la paraula l’honorable 
consellera i vicepresidenta del Consell.

Quan vullga, senyoria.

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Gràcies, presidenta.

Senyoria, vostés deixaren un erial. És el que vostés deixa-
ren, senyora Bastidas. I davant d’eixe erial, que li he de dir 
que ens ha costat molt poder iniciar un camí que realment 
atenga de manera directa a totes les persones usuàries del 
sistema i les que estan encara pendents, en este cas comen-
çàrem pràcticament fent les polítiques…, o siga, deixaren 
continuïtat a vore com anava eixe sistema que vostés imple-
mentarem en el 2015 i cap arrere.

I el que ens hem trobat és informes de la inspecció de 
serveis socials diguent-nos que eixe sistema no funciona, 
que el que vostés feien no funcionava i que el que havíem 
de posar era ordre, senyora Bastidas.

Planificar i avaluar, dos paraules que moltes voltes crec que 
disten molt de les actuacions que a voltes fa l’administració 
i, particularment, en la gestió del seu partit, però que nosal-
tres hem volgut plasmar en una instrucció. Sense traïdoria i 
sense res, en la meua conselleria s’escolta a tot el món i se 
parla amb tot el món. I té exemples molt clars, entre ells, el 
que m’estava dient vosté del decret de tipologies, que crec 
que no pot haver un decret en este món que s’haja consen-
suat més que el decret de tipologies. Cap, cap, cap.

Mire, amb eixa instrucció posem fi a un sistema totalment 
desregularitzat, garantint un tractament mínim, «mínim» 
inicial d’una sessió setmanal junt a les sessions previstes ja 
en el programa d’atenció primerenca individualitzat. A més, 
determinem les sessions necessàries a través de cada centre, 
les necessàries, 120 per dia laborable…, 20 per dia labora-
ble, sempre respectant, com no pot ser d’una altra manera, 
les jornades laborals previstes al conveni que podran variar 
si l’activitat es desenvolupa en el centre o en l’entorn o 
si, en este cas, estem parlant que el centre tinga més de 
trenta-cinc places, que, per tant, se fa de manera proporcio-
nal, senyora Bastidas. I això implica racionalitzar el sistema i 
planificar les intervencions per a oferir un millor servei.

I tenim altres qüestions que hem anat fent prèviament a 
arribar a esta instrucció, que és el protocol de derivació i 
seguiment d’atenció a les persones…, als xiquets i les xique-
tes conjuntament elaborat amb la conselleria de sanitat, el 
projecte de decret d’atenció precoç, que estem tramitant, 
etcètera, etcètera.

Però, mire, vosté plantejava el malestar, plantejava reta-
llades. Jo li ho vaig a fer molt gràfic amb quatre dades. En 
2015, el finançament que vostés donaven a esta qüestió, a 
esta atenció primerenca als xiquets i les xiquetes era de 6,9 
milions d’euros. Ara mateix, en 2021, l’últim pressupost, en 
són 16,7, senyora Bastidas. Hem contractat 208 persones 



Número 124  ¦  20-10-2022 Pàg. 6873

més en els últims anys i ara en tenim un total de 380, més 
del doble de les que vostés tenien.

I, per a acabar, en 2022 hem començat un programa d’aten-
ció al desenvolupament infantil en sis municipis que volem 
estendre a la totalitat del territori.

Per tant…

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Vaja finalitzant, senyoria.

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

…els avanços són en professionals, són en finançament, 
són ens centres i són en places. Tots eixos avanços són 
els que ha fet esta conselleria i el govern del Botànic. 
(Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Continuem amb la pregunta número 1.721, formulada per la 
diputada María Quiles, del Grup Parlamentari Ciudadanos, a 
la vicepresidenta i consellera d’Igualtat i Polítiques Inclusives 
sobre el pagament del deute amb els centres socials de 
gestió indirecta.

La senyora Quiles Bailén:

Gracias, presidenta.

Señora Mas, casi treinta y seis millones de euros, nada más 
y nada menos, es la cantidad que su conselleria adeuda a las 
entidades que prestan servicio a los colectivos más vulne-
rables de nuestra comunidad y que, por negligencia, falta de 
gestión y dejadez, tienen el contrato vencido.

Y, mire, consellera, no son datos que este grupo se saque 
de la manga ni extraídos siquiera de las reivindicaciones de 
sindicatos o asociaciones, ni siquiera de instituciones a las 
que ustedes poco caso hacen, como el Síndic de Greuges, 
ni siquiera de la prensa. Son datos suyos, de su propia 
conselleria.

Y desglosándole por sectores, los voy a decir. A las resi-
dencias mayores les adeudan nada menos que 11 millones 
de euros. Es obvio que las residencias en esta comunidad 
nunca han sido su prioridad. Total, solo tenemos un déficit 
de 23.000 plazas, y ustedes animando a las empresas a que 
vengan, construyan e inviertan en el sector.

Seguimos con otro tipo de centros, los de menores. De 
esos hemos hablado esta legislatura largo y tendido: la ines-
tabilidad de las plantillas, el deterioro de las instalacio-
nes, la desprotección que ha quedado más que claro que 

han sufrido los menores. A eso le sumamos que a dieciséis 
centros les deben ustedes 16 millones de euros.

Seguimos, siete centros de diversidad funcional, contratos 
vencidos y deudas de más de ocho millones de euros; cinco 
centros de mujer, tres de ellos 24 Horas, casi un millón de 
euros, 36 millones en total, como he dicho, señora conse·
llera, 36 millones a esos que cuidan de nuestros mayores, a 
aquellos que velan por nuestros menores, por las mujeres 
víctimas de violencia y por sus hijos, a aquellos que cuidan a 
los más débiles, a los más necesitados, a aquellos que, pese 
a la deuda que tienen contraída con ustedes, siguen todos 
los días cuidando a esas personas, levantando la persiana, 
pagando suministros, pagando comida y agua y teniendo 
que endeudarse porque nosotros no cumplimos.

Por lo tanto, mi pregunta es, señora consellera: ¿cuándo va 
a satisfacer la deuda que tiene pendiente con los centros 
sociales de gestión indirecta y qué medidas va a adoptar 
para que esto no vuelva a suceder en el futuro?

Muchas gracias. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a donar resposta, té la paraula l’honorable vicepresi-
denta i consellera de polítiques inclusives.

Quant arribe la diputada a l’escó, li done la paraula.

Quan vullga, senyoria.

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Senyora Quiles, òbviament no és una qüestió que ens enor-
gullisca, i estem treballant sobre això, i estem treballant de 
dos maneres.

Per un costat, fent els rescabalaments per a poder pagar 
eixes factures pendents, com no pot ser d’una altra 
manera, tot i reconéixer que no és un procediment ni que 
ens agrade, que és veritat que ens ve del passat i que 
estem arrossegant a hores d’ara encara que no ens agrada, 
però estem tramitant-los, i el que estem fent, i és on hem 
d’anar, que és a l’os de la qüestió, és que estem gestionant 
i implementant actuacions per a possibilitar eixa transició, 
eixe canvi de model, que és el que volem des de la conse-
lleria des del primer moment. I estem vencent tots els 
obstacles que ens hem trobat, que no ha sigut gens fàcil, i 
estem molt a prop, i, en tindre l’operatiu, tot el que vosté 
estava reclamant des d’eixa trona estarà més que resolt, 
perquè el que volem és donar una solució estructural al 
que és un problema estructural però que pot paréixer total-
ment conjuntural.

Jo crec que és una qüestió suficientment important perquè 
li posem una màxima prioritat i tot l’ordre possible perquè 
s’acabe com més prompte millor. (Aplaudiments)


